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Nyomtatott és online sajtó 
 

     

      

Szijjártó Péter: új határátkelő létesül Nagyhódos és Nagypalád között 
2024. április 10. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, 

PestiSrácok.hu 

Új határátkelő létesül Nagyhódos és Nagypalád között, az erről szóló megállapodást a héten 

aláírták - közölte a külgazdasági és külügyminiszter szerdán a közösségi oldalán. Szijjártó Péter 

azt írta: a Nagyhódos és Nagypalád közötti új határátkelővel hatra emelkedik az átkelőpontok 

száma Ukrajna és Magyarország között. A miniszter emlékeztetett: nincs egy hónapja, hogy 

Andrij Jermakkal, az ukrán elnöki hivatal vezetőjével telefon egyeztettek többek között arról a 

határforgalmi megállapodásról, amelynek keretében új határátkelőhely létesül Nagyhódos és 

Nagypalád között, valamint lehetővé teszik a kamionforgalmat Beregsuránynál. "A héten 

Olekszandr Kubrakov miniszterelnök-helyettes, ukrán közösség-, terület- és infrastruktúra-

fejlesztésért felelős miniszter és Magyarország kijevi nagykövete aláírták az erről szóló 

megállapodást, így már véglegesen eldőlt: új határátkelő létesül Nagyhódos és Nagypalád 

között, ezzel pedig a jelenlegi öt átkelési pont rövidesen hatra növekszik országaink között" - 

írta Szijjártó Péter. 

 

Szijjártó Péter: megállapodás született a magyar-szlovén-szerb regionális 

áramtőzsde létrehozásáról 
2024. április 9. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, origo.hu, Index.hu, 

PestiSrácok.hu, Vajma.info, Magyarszo.rs 

Aláírásra került a megállapodás, amelynek értelmében az év második felében megkezdheti 

működését Magyarország, Szlovénia és Szerbia közös áramtőzsdéje, ami nagyban fokozhatja 

az ellátásbiztonságot minden fél számára - jelentette be Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszter kedden Budapesten. A minisztérium közleménye szerint a tárcavezető a 

BlueSky Project aláírását követően Veljko Kovacevic szerb energiaügyi államtitkárral és Bojan 

Kumer szlovén energiaügyi miniszterrel közösen tartott sajtótájékoztatóján köszönetet 

mondott a feleknek az utóbbi hónapokban, években végzett hosszú, sokszor a siker reményével 

nem kecsegtető munkájukért, hogy végül létrejöhessen a közös regionális áramtőzsde. 

Beszédében remek hírnek nevezte a mai megállapodást, amelynek értelmében az év második 

felében megkezdi működését a szlovén-szerb-magyar villamosenergia-tőzsde. "Ez egyrészt az 

ellátásbiztonságot fogja javítani, gyorssá, akadálymentessé téve az áram kereskedelmét 

országaink között, s természetesen mivel nagyobb piacról és nagyobb mennyiségekről lesz szó, 

az árak is kedvezőbbek lesznek" - jelentette ki.  
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/04/10/szijjarto-peter-uj-hataratkelo-letesul-nagyhodos-es-nagypalad-kozott
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/04/09/szijjarto-peter-megallapodas-szuletett-a-magyar-szloven-szerb-regionalis-aramtozsde-letrehozasarol
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/04/09/szijjarto-peter-megallapodas-szuletett-a-magyar-szloven-szerb-regionalis-aramtozsde-letrehozasarol
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Tízéves a nemzeti kisebbségek védelmét szavatoló Kalmár-jelentés 
2024. április 9. – MagyarNemzet 

Tíz esztendeje, 2014. április 10-én fogadta el az Európa Tanács (ET) parlamenti közgyűlése A 

nemzeti kisebbségek helyzete és jogai Európában című jelentést és a hozzá tartozó határozatot, 

melynek jelentéstevője Kalmár Ferenc akkori KDNP-s országgyűlési képviselő volt. A jelentés 

azóta is hivatkozási alap, hiszen az Európa Tanácsnak ezenkívül csak egy jelentése, a 2003-ban 

elfogadott úgynevezett Gross-jelentés foglalkozik a kollektív jogokkal és az autonómia 

kérdésével, kiemelve az autonómiaigény jogosságát és különösen az előnyeit mind a kisebbségi 

közösségek, mind a többségi társadalom számára.  Ez a siker aztán további, magyar képviselők 

által kidolgozott jelentéseket eredményezett. A jelentés elfogadását követő héten megszólalt 

Románia akkori államfője is, Traian Basescu, aki azt mondta, hogy bármit is szavazott az 

Európa Tanács parlamenti közgyűlése, aki Romániában autonómiát kér, az a román állammal 

megy szembe. 

 

Október első hétvégéjén rendezik a 17. Nemzeti Vágtát Szilvásváradon 
2024. április 9. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Október 5. és 6. között rendezik a Szilvásváradi Lipicai Lovasközpontban a 17. Nemzeti Vágtát, 

amelyet 16 vidéki és határon túli elővágta előz meg májustól augusztusig - jelentette be a 

Nemzeti Vágta versenyigazgatója az esemény keddi sajtótájékoztatóján. Szotyori Nagy Kristóf 

azt mondta: ebben az évben több változás lesz, amelyek még izgalmasabbá teszik a versenyeket. 

Idén először az ifjúsági mezőnyben két csoportban indulhatnak a versenyzők: a 10-14 évesek a 

Huszárgyerek Vágtán, a 14-18 évesek pedig a Kishuszár Vágtán vehetnek részt. A szilvásváradi 

döntőben tizenhat huszárgyerek és huszonnégy kishuszár kap lehetőséget, hogy lovagolhasson 

- tette hozzá. A versenyigazgató szerint a Nemzeti Vágta egyedülálló lovasünnep, amely a 

magyar hagyományokra épülő kulturális, turisztikai, gasztronómiai, történelmi és 

településfesztivál is egyben. Célja a kezdetektől fogva, hogy a felelevenítse és új tartalommal 

gazdagítsa a magyar lovas hagyományokat és segítse az országimázs építését"A Nemzeti Vágta 

nem csupán egy lóverseny, hanem a benevezett városok és falvak nemes küzdelme" - 

hangsúlyozta a versenyigazgató. 

   
Segítséget ajánl a magyarsága miatt bántalmazott erdélyi tornászfiúnak Nagy 

Elek üzletember 
2024. április 9. – Krónika 

Nagy Elek erdélyi származású üzletember, a BÁV, az INFORG és a Főtaxi tulajdonosa, a 

Budapesti Kereskedelmi és Iparkamara elnöke teljes körű szponzori és továbbtanulási 

támogatást ajánl fel a bántalmazott erdélyi tornászfiúnak, amennyiben úgy gondolja, a 

történtek miatt alternatíva lehet Magyarországon folytatnia a sportkarrierjét. Erdélyben a 

közelgő junior Európa Bajnokságra készülődés jegyében, egy romániai ifjúsági tornász 

edzőtáborban két román nemzetiségű tornászfiú súlyosan bántalmazta Z.K. fiatal erdélyi 
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https://magyarnemzet.hu/velemeny/2024/04/tizeves-a-nemzeti-kisebbsegek-vedelmet-szavatolo-kalmar-jelentes
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/04/09/oktober-elso-hetvegejen-rendezik-a-17-nemzeti-vagtat-szilvasvaradon
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/segitseget-ajanl-a-magyarsaga-miatt-bantalmazott-erdelyi-tornaszfiunak-nagy-elek-uzletember
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/segitseget-ajanl-a-magyarsaga-miatt-bantalmazott-erdelyi-tornaszfiunak-nagy-elek-uzletember
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sportolót a magyar neve miatt, miközben a társaik ezt tétlenül végignézték. Sajtóinformációk 

szerint a Román Tornaszövetség végrehajtó bizottsága – bár volt ülése –, nem tárgyalta az 

ügyet, viszont az ifjú tornászt kizárták az Európa-bajnokságra utazó keretből. Az erdélyi 

magyar fiatalembernek később mégis felajánlották, hogy ő is kiutazhat a versenyre.  

 

A székely nemzet legendás hőséről, Gábor Áronról mutatnak be összegző kötetet 

Sepsiszentgyörgyön  
2024. április 9. – Krónika 

Süli Attila magyarországi történésznek a Gábor Áron, a székely nemzet legendás hőse című 

kötetét mutatják be a sepsiszentgyörgyi Székely Nemzeti Múzeum Bartók Béla termében április 

11-én, csütörtökön 18 órától. Amint a múzeum közleményében szerepel, Gábor Áron kultusza 

mind Magyarországon, mind Erdélyben az összes politikai kurzusban jelen volt. Halála után 

számos történeti és szépirodalmi mű foglalkozott a székely hős életútjával, se szeri, se száma a 

nevét viselő utcáknak, köztereknek, intézményeknek. Az utóbbi két évtizedben végzett 

kutatások sokban árnyalták a székely hős életútját, amelyek nem feltétlenül támasztják alá a 

köztudatban gyökeret vert mitikus és heroikus eszményképet. Ez pedig indokolttá tette a 

legújabb kutatási eredményeket összegző és kiegészítő munka megjelentetését. Kötetében Süli 

Attila történész erre az összegző és kiegészítő munkára vállalkozott.  

 

A csíki területi RMDSZ egyhangúlag kiállt Borboly Csaba jelölése mellett 
2024. április 9. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Megerősítette hétfői ülésén Borboly Csabát mint a szervezet jelöltjét Hargita Megye 

Tanácsának elnöki tisztségére az RMDSZ Csík Területi Küldöttek Tanácsa. Borboly Csaba, 

Hargita Megye Tanácsának elnöke és az RMDSZ Csík Területi Szervezetének elnöke kiemelte, 

az elmúlt években erős csíki csapat dolgozott a megyei tanács testületében és ezt a munkát 

folytatva Hargita Megye Tanácsa 2.0 jelszóval „szintlépésre” készül, ha az intézmény 

vezetőjeként folytathatja a munkát – tudatta közleményében a csíki területi RMDSZ. A 

közlemény szerint Borboly Csaba azt mondta, az évek során felhalmozott tudás, tapasztalat és 

a projektek kivitelezése lehetővé teszik, hogy az intézmény személyre szabott megoldásokkal 

szolgáljon a lakosságtól érkező problémákra. Kiemelte, jelentős források érkeztek Hargita 

megyébe, és ez nagymértékben hozzájárult a fejlesztéséhez, gazdasági növekedéséhez. 

 

Marosvásárhelyen Dorin Florea már kampányol, mások most jelentik be 

jelöltségüket  
2024. április 9. – maszol.ro 

Korábban már a közösségi médiában megtette ugyan, de kedd este hivatalosan is bejelenti 

indulását a marosvásárhelyi helyhatósági választásokon Cosmin Pop üzletember. Az 

ingatlanfejlesztő neve leginkább az egykori Bürger-ház megszerzéséhez és felújításához 

köthető, ennek köszönhetően újulhatott meg a sokáig sorsára hagyott és emiatt lepusztult 

Aranykakas vendéglő. Szombaton az Egyesült Jobboldal is bemutatja marosvásárhelyi és 
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https://kronikaonline.ro/kultura/a-szekely-nemzet-legendas-hoserol-gabor-aronrol-mutatnak-be-osszegzo-kotetet-sepsiszentgyorgyon
https://kronikaonline.ro/kultura/a-szekely-nemzet-legendas-hoserol-gabor-aronrol-mutatnak-be-osszegzo-kotetet-sepsiszentgyorgyon
https://maszol.ro/belfold/A-csiki-teruleti-RMDSZ-egyhangulag-kiallt-Borboly-Csaba-jelolese-mellett
https://maszol.ro/belfold/Marosvasarhelyen-Dorin-Florea-mar-kampanyol-masok-most-jelentik-be-jeloltseguket
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Maros megyei jelöltjeit. Ekkor nevesítik a három párt – a Mentsétek meg Romániát Szövetség, 

a Jobboldal Ereje és a Népi Mozgalom Párt– alkotta választási szervezet képviselőjelöltjeit is. 

Feltehetően ez alkalommal hivatalosan is bejelenti indulását a marosvásárhelyi polgármester-

választáson Radu Pescar, aki több alkalommal és formában jelezte ebbéli szándékát. 

 

Ki lesz az RMDSZ Hargita megyei tanácselnökjelöltje? - Több mint hatórás 

tanácskozás sem volt elég a döntéshez 
2024. április 9. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A Hargita megyei Egyeztető Tanács (HET) ma ülésezett, de a hat és fél órás tanácskozáson nem 

tudtak megegyezni arról, hogy ki legyen az RMDSZ Hargita megyei tanácselnökjelöltje. 

Borboly Csaba jelenlegi tanácselnöknek két kihívója is akadt Bíró Barna Botond, a megyei 

önkormányzat udvarhelyszéki alelnöke és Barti Tihamér, a megyei tanács másik alelnöke 

személyében. A jelentkezők közül a Hargita Megyei Egyeztető Tanácsnak április 14-éig kell 

kiválasztania azt a jelöltet, aki az RMDSZ színieben indul majd a megyei tanácselnöki 

tisztségért a június 9-ei helyhatósági választásokon. A HET tagja a Hargita megyében működő 

három területi szervezet, a csíkszéki, az udvarhelyszéki és a gyergyószéki. Előbbi kettőnek hat-

hat, utóbbinak három küldöttje van a testületben. 

 

Lesz párton belüli kihívója a baróti polgármesternek, de nem az, akit vártak 
2024. április 9. – szekelyhon.ro 

Több mint egy éve bejelentette indulási szándékát, végül mégsem jelentkezett RMDSZ-es 

polgármesterjelöltnek Derzsi-Ráduly Kázmér Baróton. Benedek-Huszár János tisztségben lévő 

polgármesternek azonban így is lesz párton belüli kihívója, Bán István korábbi független 

alpolgármester személyében, aki ugyan nem bízik győzelmi esélyében, fontosnak tartja, hogy 

megadja a választás lehetőségét a helyi választmánynak. 

                       
Pellegrini győzelme és a magyar mozgástér 
2024. április 9. – Ma7.sk 

Forró Krisztián felsorakozása a második fordulót megelőzően Peter Pellegrini mögé találkozott 

a magyar választók többségének akaratával. Gyimesi György kiemelte, hogy Pellegrini a 

választási győzelmét követő sajtótájékoztatón nagyon pozitívan értékelte a magyarok szerepét, 

aláhúzva a Magyar Szövetség elnöksége nagy többségének támogatását. „Ez egy jelentős 

gesztus mindkét fél részéről, egyben annak kinyilvánítása, hogy mi a béke oldalán állunk, ami 

az egyik fő témája lesz a küszöbön álló európai parlamenti választásoknak is” – húzta alá a 

Magyar Szövetség alelnöke. Gyimesi hozzátette, „ezzel megágyaztunk a következő kampánynak 

is. 
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https://maszol.ro/belfold/Ki-lesz-az-RMDSZ-Hargita-megyei-tanacselnokjeloltje-Tobb-mint-hat-oras-tanacskozas-sem-volt-eleg-a-donteshez
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Pellegrini győzelme esetleg technikai siker, de korántsem közösségi sikerélmény! 
2024. április 9. – Felvidék.ma 

Egyes információk alapján a Magyar Szövetség egyenesen azért ajánlotta fel a támogatását 

Pellegrininek, mert beígérték közösségünket egyik legaljasabb módon megbélyegző 

pecsétjének, a Beneši-dekrétumoknak az eltörlését (ideje lenne). Ebből a szempontból a 

Magyar Szövetség a gödör aljáról akár még jól jöhet ki a katyvaszból (amibe egyébként önmaga 

lavírozta bele magát). Ha megnézzük, a választás óta a magyar pártról annyit beszél a szlovák 

média és persze az egyes politikusok, mint korábban rég nem. Ha pedig a benešes cselt is 

sikerül megjátszaniuk, akár még esély is kínálkozhat az EP-választáson a gól-, azaz a 

mandátumszerzésre. 

 

Pellegrini minden magyar többségű városban lekörözte Korčokot 
2024. április 9. – Új Szó 

Az államfőválasztás eredményeinek település-szintű bontásából az látszik, hogy Peter 

Pellegrini (Hlas) minden magyar többségű városban legyőzte ellenfelét, Ivan Korčokot. A volt 

külügyminiszter pedig a nagyvárosok közvetlen vonzáskörzetében lévő magyarlakta 

településeken tudott nyerni. Ugyanakkor azokban a városokban, ahol jelentős magyar közösség 

él, de nem alkotnak többséget, már színesebb a kép. Nyolc ilyen kisebb városban Korčok nyert, 

ebből hét Nyugat-Szlovákiában van, a nyolcadik pedig Rozsnyó, amely a Kassai kerületben 

fekszik. Az államfőválasztás magyar vonatkozású adatainak vizsgálatakor fontos kiemelni, 

hogy a jelöltek milyen mértékben tudtak új választókat szerezni a déli országrészben az első és 

a második forduló között. 

 

Átalakul a szlovákiai magyar politika 
2024. április 9. – Új Szó 

Az elnökválasztás szokatlan és korábban még nem látott helyzetet idézett elő a szlovákiai 

magyar politikában: a Magyar Szövetség nyíltan állást foglalt Peter Pellegrini, a Hlas elnöke 

mellett. A rendszerváltás óta először fordult elő, hogy a párt egy választáson azonos platformra 

került több nacionalista erővel, köztük Robert Ficóval és az SNS-szel is. Az eredményekből 

látszik, hogy a párt keménymagja, Forró Krisztián szavazóinak legalább 70-80 százaléka 

hajlandó volt átszavazni a Hlas jelöltjére és a választási részvétel megugrása miatt új magyar 

szavazók is megjelentek a déli régiókban, akik a későbbiekben elvben akár a Magyar 

Szövetségre is szavazhatnak. 

 

Nem vagyunk esélytelenek júniusban 
2024. április 9. – Ma7.sk 

Az egyik választás után, a másik előtt vagyunk! Letudtuk úgy ahogy az államfőit, jó helyzetet 

teremtve a kommunikációra és az együttműködésre az új államfővel és a szlovák kormánnyal. 

Az államfőválasztás megmutatta, hogy a magyar jelölt indulása nem hatott nagyobb mozgósító 

erővel az első fordulóban, és a második körben pedig a magyarok szavazatai is bizonyos 

mértékig megosztódtak Pellegrini és Korčok között. Nem jó előjelek ezek az EP-választások 
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előtt! Az EP-választáson is öt százalékos a sikerküszöb, amit csak abban az esetben lehet elérni, 

ha a Magyar Szövetség mozgósítani tudja azokat is, akik az elnökválasztáson Korčokra 

szavaztak, illetve, ha a magyarok nagy többsége elmegy szavazni, lényegesen többen, mint a 

szlovákok. 

 

Örömteli pénz- és díjosztás, némi ürömmel 
2024. április 9. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Andruskó Imre és Orosz Örs, a Magyar Szövetség két Nyitra megyei és komáromi képviselője 

április 9-én tizenegyedik alkalommal tartott közös sajtótájékoztatót Komáromban. Ez 

alkalommal az új rendelőt nyitó-felújító orvosoknak és a különféle intézményeknek, 

szervezeteknek nyújtandó megyei támogatásokról, illetve egy új kezdeményezésről számoltak 

be. Andrus Imre elmondta, a Komáromi Napokon hagyományosan átadandó díjak mellé 

kezdeményezte az In memoriam Pro Urbe Díj létrehozását, amit elsőként Alapy Gáspárt, 

Észak- és Dél-Komárom utolsó közös polgármesterét illetné, aki a fasizmus idején, 80 évvel 

ezelőtt kényszerült lemondani e posztjáról. Andruskó szerint az is megfontolandó, hogy e díjat 

méltó emlékezésül, 2025-ben, születése bicentenáriumának évében a város jeles írófejedelme, 

Jókai Mór is megkaphatná. 

 

A határon túli magyar szakköri közösségek találkozója Nagykaposon 
2024. április 9. – Felvidék.ma 

Az elmúlt hét végén a nagykaposi Magyar Közösségi Ház adott otthont a magyarországi 

Nemzeti Művelődési Intézet (NMI) és felvidéki partnerszervezete, a Rákóczi Hálózat 

szervezésében megvalósuló partnerségi konzultációnak. Az április 4-6. között zajló szakmai 

rendezvényen a Nemzeti Művelődési Intézet vezetői és munkatársai, valamint az ASzakkör 

program határon túli regionális koordinátorai vettek részt a Kárpát-medence különböző 

területeiről – Kárpátaljáról, Erdélyből, Székelyföldről, Délvidékről, Muravidékről és a 

Felvidékről. Idén összesen 582 határon túli szakköri közösség működik, ebből 74 a Felvidéken. 

Valamennyi résztvevő pozitívan értékelte a kézműves program kisközösségekre és a 

közösségek létrehozására kifejtett hatását, amely nagyban hozzájárul a kisközösségek 

működéséhez. 

 

A várpark revitalizációját tervezi Léva önkormányzata 
2024. április 9. – Új Szó, Bumm.sk 

A várpark revitalizációját tervezi Léva önkormányzata. Ján Krtík polgármester tájékoztatása 

szerint a park felújítása a magyarországi testvérvárossal, Érddel közös, határon átnyúló projekt 

része, a jóváhagyott támogatás összege 1 051 923,38 euró. A közös projektnek köszönhetően 

megújul az érdi Magyar Földrajzi Múzeum kertje is. „Léván pedig végre felújítják a várparkot. 

Meggyőződésem, hogy ez a történelmi városrész lesz a település egyik legkedveltebb része" – 

mondta a polgármester. 11 257 négyzetméternyi zöldterületet revitalizálnak, beleérte a tó 

kitisztítását, és a gyaloghíd felújítását. „A felújított park növényzete 1700 kilogrammnyi szén-
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dioxidot fog megkötni, és évente 23 tonna oxigént termel. A munkát 2026 elejére fejezik be" – 

tette hozzá Krtík. 

 

Miért jó a magyar iskola? 
2024. április 9. – Ma7.sk 

Miért fontos az anyanyelvi oktatás? Rengetegszer mutattunk rá arra, hogy a legtermészetesebb, 

leghatékonyabb tanulási mód az anyanyelven való tanulás. A gyerekeket kérdezve erről a 

témáról kapjuk a legtisztább képet: a magyar iskola választása nem is kellene, hogy kérdés 

legyen. Ez a természetes, a magától értetődő. Áprilisban emlékezünk a Felvidékről kitelepített 

magyarokra is, akiket azért kényszerítettek marhavagonokba, mert nem voltak hajlandók a 

reszlovakizációra. Talán joggal merül fel a kérdés, hogy alig hetven év elteltével hogyan 

lehetséges, hogy gyermekeinket mi magunk reszlovakizáljuk és ezzel mennyire könnyelműen 

vesszük eleink áldozatvállalását. 

 

Varsói szentmise Isten Szolgája Esterházy János boldoggá avatásáért és a békéért 
2024. április 9. – Felvidék.ma 

Az Isteni Irgalmasság vasárnapján, 2024. április 7-én, a Varsó-Ursynów városrészben található 

Gielniowói Boldog László templomban ünnepi szentmisét mutattak be Isten Szolgája 

Esterházy János mártír politikus boldoggá avatásáért és a békéért. Az ünnepi szentmisén 

Esterházy János varsói hozzátartozói és tisztelői mellett munkatársaival és családtagjaival 

együtt részt vett Kovács Orsolya, Magyarország lengyelországi nagykövete is. Michał Janocha 

varsói segédpüspök homíliájában kifejtette, hogy a lengyel-magyar évezredes összetartozás 

tudata közös szentjeink hitére épül, akiket együtt tisztelt mindkét nemzet. 

 

Töretlen lendülettel 
2024. április 9. – Felvidék.ma 

Márciusban online formában tartotta meg tisztújító közgyűlését a Szlovákiai Magyar 

Könyvtárosok Egyesülete. A hónap végén pedig a leköszönő elnökség kiértékelte az elmúlt 

három év tevékenységét. Az egyesület tevékenysége stabilizálódott, az országhatáron belüli és 

kívüli kapcsolatokat is erősítették. Több pályázatot elnyertek az elmúlt években a Kisebbségi 

Kulturális Alapnál, amelyek hatékonyan hozzájárultak a szervezet fejlődéséhez. Az évente több 

alkalommal megrendezett továbbképzések, szakmai rendezvények iránt egyre nagyobb az 

érdeklődés. 

 

Dráfi Mátyás meséje az orosz katonákról 
2024. április 9. – Ma7.sk 

Három neves felvidéki magyar személyiség kapta meg Galánta város polgármesterének díját. 

A díjat in memoriam is kiosztották. Galánta városa büszke a lakóira, kiemelten azokra, akik 

magas színvonalon képviselik a várost a kultúra, a zene, a sport, az oktatás vagy a 

közösségépítés területén. Bár a díjazottak nagy százalékban szlovák ajkú pedagógusok, 

sportolók, fiatalok voltak, a város polgármesterének díját magyar nemzetiségű, nagy dolgokat 
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véghez vivő, legendás alakok kapták. Galánta város polgármesterének díját a 2023-as évre 

három magyar személyiség kapta meg: Dráfi Mátyás, Kossuth- és Jászai-díjas színművész, 

Galánta legendás szülötte, Olasz István belgyógyász, főorvos, valamint Kertész Ilona 

gyermekorvos kapta. 

 

A magyar királyi korona másolatát állítják ki a nagyszombati múzeumban 
2024. április 9. – Új Szó 

A magyar királyi korona másolatát állítják ki a nagyszombati Nyugat-szlovákiai Múzeum (ZsM) 

rendkívüli tárlatán. Az eredeti korona Európa egyik legrégebbi uralkodói jelképe. Április 18-

ától, csütörtöktől április 20-áig, vasárnapig láthatják az érdeklődők – tájékoztatott Matej 

Krnáč, a múzeum munkatársa. „Több mint ötven magyar királyt koronáztak meg ezzel a 

koronával. Ez jelképezte a stabilitást " – mondta Krnáč. Krnáč tájékoztatása szerint a magyar 

királyi korona másolatát a Mikuš Diamonds cég ékszerészei készítették el Augustín Hôrka 

védnöksége alatt. 

 
Dr. Pásztor Bálint: Fontos, hogy a nemzeti kisebbségeknek legyen képviselőjük 

az Európai Parlamentben 
2024. április 9. – PannonRTV 

Vegyenek részt az európai parlamenti választáson, és szavazzanak a Fidesz-KDNP EP-listájára, 

amelyen Vicsek Annamária, a VMSZ politikusa befutó helyen szerepel - hangsúlyozta dr. 

Pásztor Bálint a Szabadkai Magyar Rádió vendégeként. A VMSZ elnöke arra számít, hogy a 

szerb kormány még a május elsejei ünnepek előtt megalakulhat, a következő hetekben pedig 

felgyorsulnak az események, és a koalíciós tárgyalásokat is megtartják. A VMSZ politikusa, 

Vicsek Annamária befutó, nyolcadik helyen szerepel a Fidesz-KDNP európai parlamenti 

képviselőjelölti listáján. Fontos, hogy a nemzeti kisebbségeknek legyen képviselőjük az Európai 

Parlamentben, így az is, hogy a vajdasági magyarságnak is legyen képviselete - nyilatkozta a 

Szabadkai Magyar Rádió reggeli műsorában dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség 

elnöke. 

 

10 év Brüsszelben - Deli Andor EP-képviselői munkássága 
2024. április 9. – PannonRTV 

Újra jó esély van arra, hogy uniós parlamenti képviselője legyen a vajdasági magyar 

közösségnek. A következő, júniusban esedékes EP-választáson Vicsek Annamária, a VMSZ 

politikusa szerepel majd a jelöltek között. Ha bekerül a testületbe, Deli Andort válthatja, aki tíz 

éven állt ki nemcsak a vajdasági magyar, hanem a magyarországi és szerbiai érdekek mellett is 

az Európai Unió fővárosában. De miért fontos a brüsszeli képviselet, mekkora hangja és milyen 

lehetősége van egy képviselőnek a több mint 700 tagot számláló parlamentben? A 

Közügyekben ennek jártunk utána. 2014 óta, vagyis tíz éve van európai uniós parlamenti 
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képviselője a vajdasági magyar közösségnek. Deli Andor, az 1977-ben született, Újvidéken jogi 

diplomát szerző VMSZ-es politikus a Fidesz listáján került be a testületbe. 

 

Ismét pályázhatnak a leendő jogászhallgatók 
2024. április 9. – Magyarszo.rs 

Mától pályázhatnak a leendő elsőéves jogászhallgatók, jelentette be Facebook-oldalán dr. 

Pásztor Bálint. Emlékeztetett, négy évvel ezelőtt, anyaországi kormányzati támogatásból 

elindított jogász-ösztöndíjprogram a magyar jogászutánpótlást hivatott biztosítani. – Az 

elképzelésből sikertörténet lett, mert az találkozott a közösség igényével! Célunk, hogy a 

vajdasági magyar fiatalok itthon tanulhassanak és versenyképesek legyenek – írta posztjában 

a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke. – Nagyon fontos, hogy a jog világában legyenek 

jólképzett szakembereink! Jogászprofesszorként pedig nagyon örülök minden 

joghallgatómnak. A felhívást a Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke is közölte 

saját Facebook-oldalán. Leírta, a 2024-2025-ös tanévben újabb 20 hallgató ösztöndíjazására 

elegendő anyagi támogatás áll a rendelkezésükre.  Hozzátette, az ösztöndíj havi összege nettó 

100 ezer forint dinár ellenértéke, amelyet tanévenként két részletben folyósítanak a nyertes 

pályázóknak. 

 

Fontos fejlesztés a magyarkanizsai iskolaközpontnak 
2024. április 9. – PannonRTV 

A Beszédes József Mezőgazdasági és Műszaki Iskolaközpontban nemrég megvalósult 

beruházást tekintette meg ma délben Fejsztámer Róbert Magyarkanizsa polgármestere. A 

főépület udvar felőli részén megtörtént a nyílászárók cseréje. A tartományi titkárság a 

beruházásra 3,4 millió dinárt biztosított, míg az iskola 700 ezer dinár önrészt. Az oktatási 

intézmény számára nagyon fontos volt a fejlesztés, hiszen az 1965 óta benn lévő, teljesen 

tönkrement fa nyílászárók már semmilyen szigetelést sem tudtak biztosítani. Sterbik Ildikó, 

igazgató, Beszédes József Mezőgazdasági és Műszaki Iskolaközpont, Magyarkanizsa: 

„Intézményünk a tavalyi kalendáriumi évben a tartományi oktatási titkárságnál nyílászárók 

cseréjére pályázott, és amint látjuk ezt sikeresen meg is nyertük és 4,1 millió dinár értékben ki 

tudtuk cserélni az iskola épületen a régi elavult ablakainkat, és így megfelelő körülményeket 

tudtunk biztosítani diákjaink számára, illetve folytatni tudjuk a következő felújítási fázisokat 

is.” 

 

A tudomány és innováció napját tartották Szabadkán 
2024. április 9. – PannonRTV 

A tudományért, technológiai fejlesztésért és innovációért felelős miniszter is a városba 

látogatott. A tudomány és innováció napját tartották ma Szabadkán egy nemzetközi projekt 

részeként, amelynek szlogenje Szerbia a tudományok országa, az innováció országa. A illetékes 

szerb minisztérium 2023. októberében indította el a projektet. Szerbia-szerte megszervezik ezt 

a napot azzal a céllal, hogy felhívják a közvélemény figyelmét a tudomány, a technológiai 

fejlődés, és az innováció fejlesztésének fontosságára. A kiemelt napon Jelena Begović, szerb 
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tudományért, technológiai fejlesztésért és innovációért felelős miniszter is Szabadkára 

látogatott. A tárcavezető kiemelte, Szabadkán sok a fiatal és a lehetőség, hogy egyszer akár egy 

tudományos-technológiai park is létrejöhessen a városban. Stevan Bakić, Szabadka 

polgármestere hangsúlyozta, Szabadka támogatja a tudomány és az innováció fejlesztését. 

 

Várják a jelöléseket a díszpolgári címre és a Pro Urbe-díjra 
2024. április 9. – Magyarszo.rs 

A szabadkai önkormányzat szerkesztőségünkhöz eljuttatott közleményben értesíti a 

polgárokat, hogy a Címeket és Elismeréseket Adományozó Bizottság közzétett nyilvános 

felhívása alapján várják a jelöléseket a díszpolgári cím és a Pro Urbe-díjak odaítélésére. Az 

értesítés szerint a díszpolgári cím azoknak a személyeknek adományozható, akiknek 

kiemelkedő életműve jelentős és maradandó értékeket hozott a tudomány, a gazdaság, a 

művészet, az oktatás-nevelés, a közélet vagy a művelődés terén, és akik tevékenységükkel 

hírnevet és elismerést szereztek a városnak hazánkban és külföldön. A Pro Urbe-díj olyan 

kiemelkedő alkotásokért vagy tettekért adományozható, melyek jelentősen hozzájárultak a 

város hírnevének öregbítéséhez és gyarapítják annak anyagi és szellemi értékeit. 

 

Felújítják a topolyai Csáki Lajos Általános Iskola mindkét tornatermét 
2024. április 9. – PannonRTV 

Az intézmény 585 tanulója heteken belül birtokba veheti a megújult tornatermeket. A 

munkálatokat a topolyai önkormányzat és a tartományi illetékes titkárság támogatja. A 

topolyai Csáki Lajos Általános Iskola udvarán a tanulók vidáman töltik a jó időben szabadtéren 

a tornaórákat, ugyanis mindkét tornatermet felújítás alatt áll. Góbor Zoltán: „Eddig a 

tornateremben voltunk, de mivel elkezdték felújítani, ezért kijöttünk és mivel nagyon jó az idő, 

itt is folytathattuk a tornaórákat.” Domány Bence: „Kedvenc sportom a futball, ugyanis már 8 

éve űzöm ezt a sportot. Nagyon örülök, hogy felújítják a tornatermet, mert már régebb óta rossz 

állapotban van.” 

                     
Módosították az Ukrajna és Magyarország közötti megállapodást a Kárpátalja 

területén lévő ellenőrző pontokról 
2024. április 9. – Karpat.in.ua 

Ukrajna és Magyarország úgy döntött, módosítja a megállapodást, amely előírja a Nagypalád–

Nagyhódos ellenőrzőpont megnyitását a személyszállítás számára, valamint a 7,5 tonnánál 

nagyobb tömegű üres teherautók átszállítását az Asztély–Beregsurány ellenőrzőponton. 

Miroszlav Bileckij, az OVA vezetőjének első helyettese hangsúlyozta, hogy ez egy fontos és 

régóta várt lépés, amely lehetővé teszi az új ellenőrzőpont megnyitásának előkészítését. 

Emellett jelentősen csökkenthetjük a sorokat a határ bejáratánál, ha üres teherautókat küldünk 

Asztélyon keresztül. Az ukrán–magyar határ teherbírásának növelése érdekében fontolgatják 

a Déda– Beregdaróc határátkelő megépítésének lehetőségét is. 
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Tudományos vitadélután lesz a Rákóczi-főiskolán 
2024. április 9. – karpataljalap.net 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola és a „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány 

2024. május 16-án Kutatás és tehetséggondozás a Rákóczi-főiskolán címmel tudományos 

vitadélutánt szervez. A tudományos vitadélután célja, hogy minél szélesebb ismeretekkel 

rendelkezzenek a kárpátaljai főiskolai és egyetemi hallgatók – azaz a kárpátaljai magyarság 

jövőjét jelentő értelmiségiek –, és rálátásuk legyen a világban zajló folyamatokra, problémákra, 

kihívásokra. Az idei vitadélután a 2024-es jubileumokra kíván reflektálni, továbbá a 

programon bemutatkoznak a Rákóczi-főiskola kutatóintézetei és a „GENIUS” Jótékonysági 

Alapítvány. 

 

Színes programok, előadások a beregszászi színházban 
2024. április 9. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház áprilisban számos alkalommal nyitja ki ajtaját, 

és várja az érdeklődő közönséget. Különleges, minden korosztályt megszólító előadásokkal, 

programokkal készülnek. Hogy mi várható ebben a hónapban, arról Sin Edinát, a színház 

igazgatóját kérdeztük. Legelső programként április 9-én a Kárpátaljai Megyei Érdemes 

Akadémiai Népi Kórus koncertjére került sor a nagyszínpadon Natalija Petyij-Potapcsuk 

karnagy vezetésével. A kórus 50 fős csapattal érkezett Beregszászba, a repertoárjukba olyan 

műveket válogattak, amelyek valamilyen módon köthetőek a magyar kultúrához. Ezek Zádor 

Dezső és Márton István kárpátaljai magyar zeneszerzők átiratában kerültek a közönség elé. 

 

A Kárpátaljai Megyei Toborzóközpont a behívók kézbesítéséről pontosított 
2024. április 9. – karpathir.com 

A Kárpátaljai Megyei Toborzási és Szociális Támogatási Központ pontosította a behívók 

átadásának részleteit. Mégpedig a közösségi oldalak által terjesztett mítoszt oszlatta el, 

miszerint a helyszínen kiállított behívó érvénytelen. A központ kifejtette, hogy a behívó 

formátumát a miniszteri kabinet 1487. számú határozata szabályozza. A dokumentum azonban 

nem említi a kitöltésének és kézbesítésének konkrét helyét. Ezért azt nem csak az 

állampolgárok lakcímén kézbesíthetik, hanem a munkahelyen vagy az ellenőrző pontokon is. 

„Ugyanakkor nem csak a toborzóközpontok, hanem a községi, járási és városi önkormányzatok 

végrehajtó szervei is kiadhatnak behívót” – áll a közleményben. 

 

Tavaszi kézműves képzés - Egy kárpátaljai kurzus tapasztalatai 
2024. április 9. – Kárpátinfo.net 

A beregszászi Pásztor Ferenc Közösségi és Zarándokház adott otthont március 22-23-án a 

Tavaszi kézműves képzésnek. A tanfolyamot a Hagyományok Háza Hálózat-Kárpátalja 

szervezte és támogatta. A két nap tapasztalatait Kocsis-Pintér Borbála faragótakács-

pedagógus, népi szőnyegszövő foglalja össze. „A hagyományteremtő jelleggel megtartott 

képzésre – mintegy tíz településről – húsz fő jelentkezett. Foglalkozásvezetőként, kézműves-

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://karpataljalap.net/2024/04/09/tudomanyos-vitadelutan-lesz-rakoczi-foiskolan
https://kiszo.net/2024/04/10/szines-programok-eloadasok-a-beregszaszi-szinhazban-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
https://karpathir.com/2024/04/09/a-karpataljai-megyei-toborzokozpont-a-behivok-kezbesiteserol-pontositott/
https://karpatinfo.net/2024/4/9/tavaszi-kezmuves-kepzes-egy-karpataljai-kurzus-tapasztalatai
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pedagógusként vettem részt a tanfolyamon. A jelenlévők pedagógusok, intézményvezetők, 

általános iskolában, líceumban tanító tanárok, óvodapedagógusok voltak, így ’egy nyelven’ 

beszélhettünk.” 

 
     

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. április 9. – Kossuth Rádió 

 

A romániai önkormányzati választáson nemcsak a magyar elöljárók megválasztása a cél, 

hanem a szélsőséges és egyre nagyobb népszerűségnek örvendő Románok Egyesüléséért 

Szövetség, azaz az AUR legyőzése is, még a tömbmagyarságban is. Erről is beszélt Kovászna 

megye önkormányzati elnöke, az RMDSz területi vezetője, Tamás Sándor. 

 

Csíkszentdomokos Székelyföldön Csíkszeredától 29 km-re, északra, az Olt völgyében fekszik. 

Felcsík legnépesebb településén csaknem hatezren laknak. Karda Róbert a község 

polgármestere tizenkét évvel ezelőtt a Dévai Szent Ferenc Alapítvány volt nevelőjeként tért 

haza szülőfalujába. Előbb alpolgármesterként, majd az utóbbi két mandátumban 

polgármesterként kapott bizalmat a helyi lakosságtól. A június 9-én lebonyolítandó 

önkormányzati választásokon újabb polgármesteri mandátumot szeretne szerezni.  

 

Húsz éve lett újra önálló közigazgatási egység Kisiratos, ami azt jelenti, hogy saját 

képviselőtestülettel, végrehajtással, költségvetéssel rendelkezik, vagyis a helyiek maguk 

dönthetnek a saját sorsukról. A magyar határ menti, 1500 lakosú, több mint 80 százalékban 

magyarok által lakott Arad megyei településen húsz éve, helyi népszavazáson döntöttek úgy a 

lakosok, hogy elszakadnak az addigi központtól és 2004. április 7-én született 

kormányhatározat Kisiratos község megalapításáról. Azóta látványos fejlődésen ment át a falu. 

A két évtizeddel ezelőtti törekvésekről, az azóta számba vehető megvalósításokról, az 

önállósodás úttörőiről esett szó azon az ünnepségen, amelyet a húszéves évforduló alkalmából 

szerveztek vasárnap. 

 

A délvidéki magyarok országos kisebbségi önkormányzata minden évben pályázatot ír ki a 

külföldön szerzett egyetemi oklevelek szerbiai honosításának támogatására. Így próbálják 

ösztönözni, hogy minél több fiatal szakember térjen vissza szülőföldjére. Amióta 2008-ban 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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megkezdték a diplomahonosítást, több mint 1300 kérvényt támogattak. Legutóbb, pénteken 

47-en írták alá a szerződést a Magyar Nemzeti Tanács hivatalában, Szabadkán.  

 

Nagy értékű orvosi eszközt adott át a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség és a KMKSZ 

Ifjúsági Szervezete a Kárpátaljai Megyei Gyermekkórháznak. A háború sújtotta országban 

egyre kevesebb pénz jut az egészségügyre, ezért minden támogatásra szükségük van. 

 

Marosvásárhelyen első alkalommal mutatkozik be munkáival Bugyi István egri 

grafikusművész, a Képgrafikusok Olgyai Viktor Egyesületének elnöke. A tárlatnyitón a művész 

úgy fogalmazott: különleges élmény számára az első találkozás a várossal és a művészetkedvelő 

közönséggel. 


